
Work camp v překladu znamená pracovní tábor. 
My jeden takový máme za sebou. Trval od 1.7. 
do 8.7. a byl v skutku pracovní. Cílem tohoto 
týdne bylo, jak jsme informovali v předešlých 
zprávách, ukázat, že i zanedbaná památka s po-
zapomenutým příběhem je dobře využitelná a 
stojí za to usilovat o její záchranu. Po počáteč-
ním očekávání kolik se skutečně sejde pracovní-
ků a jací budou se ukázalo, že půlroční přípravy 
i trocha nervozity se vyplatily. Sešla se skutečně 
dobrá parta lidí, kteří spolu udělali kus práce. 
Přestože nám počasí téměř po celý týden nepřá-
lo, stihli jsme naplnit původní plán. 
Během tří dnů bylo vyklizeno patro a přízemí – 
odvezeno několik pytlů tříděného i nevytříditel-
ného nepořádku, koleček suti, neupotřebitel-
ných stavebních materiálů. Náročné bylo odklidit 
léta se na zámku povalující skelnou vatu, která 
zabírala velkou část jedné z místností, rozbité 
cihly, trámy, plasty. V dusnu a horku, které pa-
novalo se pracanti prali s prachem, který se v 
místnostech držel. V dalších dnech došlo na čiš-
tění sklepních prostor. V nich bylo opět zapotře-
bí odvozit zbytky uhlí, suti, cihel, rozbitých tašek 
a dalšího, mnohdy nepochopitelného materiálu z 
prostor zámku. Počasí se na okamžik umoudřilo 
a tedy bylo možné začít pracovat v okolí zámku. 
Byly odstraněny náletové rostliny, kameny, dla-
žební kostky a zabetonovaný plot prorostlý a 
spojený s různými stavebními články a kořeny, 
odvezen byl kovový materiál a šrot. Pod vrstvou 
nepořádku jsme objevili několik židovských ná-
hrobků, které budou vráceny k pietnímu uložení 
židovského hřbitova. 
Z venkovních prostor nebyly odvezeny gotické a 
barokní stavební prvky, které jsme v omezeném 
čase, který jsme pro úklid měli, nechtěli poničit. 
Jsou plánovány použít v nápadu lapidária. 
Ponechali jsme také příštřešek se dřívím, který 
bude po dohodě postupně likvidován a měl by 
být do podzimu odstraněn. Zlikvidován byl také 
obsah kontejneru, který byl převezen tak, aby 
mohl vzniknout prostor pro sobotní benefiční 
den. Venkovní úklid jsme zvládli díky velké po-
moci technických služeb města. Byl použit bagr 
na likvidaci těžce rozebratelného plotu, betono-
vých jehlanů, těžkých kamenů, větví aj. Kolego-
vé a kolegyně ze služeb nám pomohli i s odstra-
něním zmíněných náletových keřů a následnou 
úpravu povrchu. V dalších dnech byly dočista 
zameteny vyklizené místnosti zámku, povrchově 
upraveno nádvoří a připraveny prostory pro 
nadcházející kulturní akce, jimž patří místo dále 
v listě, stejně tak jako samostatný prostor pro 
poděkování zúčastněným. Celý týden se nesl ve 
znamení nadšení, obešli jsme se bez úrazu či 
zranění a splnili předem daný nelehký úkol – 
ukázat, že když se CHCE, tak to JDE. 

Zmíněné práce na zámku bychom nemohli usku-
tečnit bez dostatečného zázemí. Dočasným tá-
borem se nám staly bývalé tovární prostory "v 
KELu". Obsadili jsme jeden "barák", kde jsme 
měli vše potřebné. Od možnosti uskladnění po-
travin, uložení svých věcí a hygieny přes tech-
nické zázemí pro nářadí. Tímto společně děkuje-
me Městu Poběžovice za nadstandartní zázemí, 
zapůjčení nářadí a zajištění stravování po dobu 
našich pracovních dní. Od 2.7. do 4.7. jsme se 
stravovali u firmy Vaříme Vám a moc nám chut-
nalo, o to víc v příjemném prostředí a díky tak-
řka rodinnému přístupu paní Brixové a paní Vej-
vančické. Zvládly se o nás výtečně postarat i za 
běžného provozu výdejny obědů. I jim všichni 
do jednoho děkujeme. Pro další dny se o nás 
postarala p. Ludmila Bártová, p. Jana Podskal-
ská, manželé Dvořákovi, kteří ke skvělému obě-
du pozvali ještě dobrovolníky na zmrzlinu. A ne-
byla to jediná sladkost, kterou jsme na work-
campu dostali. Všichni do jednoho jsme se 
shodli, že o nás bylo pečováno až dojemně. Paní 
Bártová s předstihem napekla vynikající chodské 
(ronšperské) koláče, kterými jsme podarovali i 
vystupující na benefičním dnu. Rodina Jansova 
věnovala výtečnou medovinu na zahřátí a k ní 
sladkost, stejně tak jako p. Pelikánová, p. Blah-
níková nebo p. Šebestová, p. Hegrová zajistila 

snídani pro jedno hezké ráno. A ne-
byli to jen tito jmenovaní, ale každý 

den se našel někdo, kdo nám přinesl něco na 
zub. Nezřídka se stalo, že k odpolední kávě jsme 
měli na výběr ze dvou druhů sladkostí. Předem 
se omlouváme pokud neuvedeme všechna jmé-
na, ale Vás, kteří jste se o nás chtěli postarat 
bylo hodně a ne se všemi jsme se stihli pozdra-
vit a zjistit, kdo nám vlastně tu dobrotu jen tak 
na MKIS přinesl. 
A kdo vlastně byli Ti, kteří nám přijeli pomoc 
uklidit letitý nepořádek na zámku? V očekávání 
jsme zjistili, že velkou část těchto pracantů tvo-
řili lidé z oboru historie, archeologie a architek-
tury zbývající část, velmi důležitou, lidé z Pobě-
žovic či okolí se zájmem o pozvednutí naší pa-
mátky. 
Nepotvrdilo se tedy to, že musejí přijet cizí lidé 
ukázat nám, co děláme špatně – jen nás přijeli 
podpořit a možná lehce vyburcovat. Navíc bě-
hem tohoto týdne nezůstalo jen u práce, ale 
společně jsme objevili několik archeologických 
lokalit, navštívili jsme hřbitovy v Poběžovicích, 
podnikli výlety za poznáním naší historie nebo 
se družili v místním pohostinství, kde jsme sym-
bolicky potvrdili, že se za rok sejdeme zase. Cel-
kem se do prací zapojilo téměř 20 dobrovolníků 
aktivně pracujících a do party počítáme i ty, kte-
ří nás podpořili svačinou, návštěvou našich akcí 
či jen přišli popřát hodně štěstí. 

MKIS, Jana Podskalská 
Během tohoto týdne, který byl i jakousi sociolo-
gicko – psychologickou sondou do života Pobě-
žovic, jsme prožili perné i hezké chvíle, udivující 
a objevná zjištění. Objevili jsme záhadu deště 
vnikajícího do zámku. Pod, na první pohled 
nezlikvidovatelnou hromadou skelné vaty se na-
šly střešní tašky, vkusně neviditelně deponovány 
v místech, kde by je ani zloděj nehledal – patrně 
ukryté na horší časy. I okna z arkád na nádvoří 
jsou "fenoménem" zámku. V domnění, že jsou 
pouze uvolněná a propadaná jsme je chtěli 
umístit zpět do pantů. Nemohlo se tak při vší 
chuti i snaživosti stát neb nikdy nebyly patrně 
určeny pro tento účel. Chyběly jim panty i jaké-
koliv kování, kterým by se dala uchytit do již po-
malu hnijících trámů. Pátrali jsme po účelu těch-
to "oken" a odpověděli jsme sami sobě, že 
pseudookna byla vyrobena proto, aby byla pro-
vizorně složena na jednu hromadu. A tak se ta-
ké stalo. Nerozbitá okna a jejich části jsme z ce-
lého zámku snesli a bezpečně uzamkli. Protože 
jsme si dali slovo, že nebudeme otázku chyb-
ných kroků v minulosti zámku přehazovat jako 
horký brambor, nepátráme po tom, kdo mohl 
dopustit, že se okna nedobře vyrobila, zaplatila, 
převzala a ledabyle prostrčila do středů rámů 
nebo v horším případě složila pod traverzy a 
skelnou vatu. Nezabýváme se ani záhadou 
"nové" střechy, která patrně nová byla, ale asi 
nikdy ne našem zámku. 
Jak jsme předsevzali – je nutné jednat dle ny-
nější reálné situace. Tedy vyřešit problém vlh-
kých zdí a zatékajícího deště do tří zrekonstruo-
vaných místností, kde jsou vyneseny fresky a 
chybí skutečně málo k tomu, aby zvlhly a opa-
daly. Aktuální je i problém chybějících hřebená-
čů, uhnilých trámů, je třeba otevřít otázku pů-
vodního odvodňovacího systému. 
Věříme, že slova PhDr. Miloše Sládka (Památník 
národního písemnictví a UK) nám otevřou oči: 
"Věřím... ne, jsem přesvědčen, že jednou bude 
poběžovický zámek v učebnicích architektury 
světového významu. Pokud už se tak dávno ne-
mělo stát..." 

Společnou myšlenku "workcampářů"  
sepsala Jana Podskalská 

Kromě pracovních aktivit byl týden od 1.7. do 8. 
7. i týdnem kulturně-historickým. Záměrně jsme 
veškeré aktivity napojili na nejbližší prostředí 
zámku. Byť zůstal stále stejně neopravený s dě-
ravou střechou, byl uklizený a v určité míře i ji-
ný. 
4. 7. náš zámek ožil televizí i rozhlasem, přilákal 
je ponor do hradní studny. Speleopotápěči zjisti-
li, že studna není 30 m hluboká, ale táhne se do 

hloubky "jen" 20 metrů, pořídili z cesty do hlu-
bin studny téměř 40ti minutový záznam, který 
nyní zpracováváme a pak poskytneme případ-
ným zájemcům. Stejně tak jako detaily z ponoru 
do studny. Nebyly vyzvednuty žádné nálezy ne-
boť jsou patrně uloženy v bahně, které potápěč 
nechtěl zčeřit právě kvůli viditelnosti pro pořizo-
vaný záznam. A vznikl tím nový prostor pro další 
aktivity spojené se studnou. 
4. 7. od 18:00 také proběhla v krásných prosto-
rách kaple přednáška PhDr. Miloše Sládka o zá-
chraně sakrálních památek, mnohdy s velmi 
smutnými fakty o koncích významných památ-
kových objektů.  
Zakončena byla besedou a PhDr. Sládek setrval 
do druhého dne, kdy se společně s několika 
účastníky workcampu vydal na exkuzi po zají-
mavých lokalitách v okolí. 
6.7. čekal zejména malé návštěvníky hradu dob-
rodružný den! Hrad se totiž změnil v pevnost. A 
to rovnou pirátskou. Děti musely podle staré 
mapy najít cestu k pevnosti, splnit pirátské úko-
ly, uniknout ze spárů dragounů, posbírat zlato a 
perly a vybojovat pirátský poklad a to vše, aby 
zachránily zakletou krásnou pirátku, která je od-
měnila meči! 
7.7. nás čekal slavnostní den. Přestože začal ve-
likým lijákem a na okamžik jsme poprvé za celý 
týden ztratili optimismus, počasí se umoudřilo a 
dovolilo nám připravit několik akcí. 
Program benefičního dne byl zahájen divadelním 
představením Beran aneb jak se z Poběžovic 
Ronšperk stal, které sehrály děti naší základní 
školy ve spolupráci s jejich p. ředitelem a pobě-
žovickými divadelníky. Autorkou veselohry je re-
gionální spisovatelka a místní patriotka p. Mgr. 
Marie Špačková. Z prken, která znamenají svět 
se ozývala i bouřlivá vřava Bitvy u Domažlic Léta 
Páně 1431 v podání roztomilých husitů, Práčat z 
Týna. Divadelní odpoledne zakončili ochotníci z 
Bělé nad Radbuzou se svým podáním hry Jiřího 
Hubače, Generálka. Atmosféru dob minulých 
podbarvili dragouni z Butlerova regimentu, kteří 
k nám přijeli z Chebu a jiných koutů Čech. Po 
celý den bylo možno navštívit jejich ležení v 
krásných místech parku, dozvědět se něco o 
historii Butlerova pluku a těžkém životě žoldáka 
v době třicetileté války. Vyzkoušet jste si mohli 
pod vedením zkušených dragounů, co obnáší 
vystřelit si z muškety. A večer patřil hudbě, tan-
ci, zpěvu a dobrému moku a jídlu. Benefiční den 
pro zámek přijela podpořit hudební skupina Gi-
nevra, krásné tanečnice skupiny Mericia z Boru 
a odvážná Práčata z Týna. Přímo v našem zám-
ku jsme pro Vás připravili středověkou krčmu s 
dobrotami a krásnými hubatými krčmářkami. 
V příštím čísle zpravodaje Vás seznámíme s 
přesnými čísly coby výtěžku z dobrovolného 
vstupného. 
Všem, kteří si našli cestu alespoň na jednu akci 
srdečně děkujeme – pomáháte stejnou měrou 
jako my.                                  "Workcampáři" 

Samostatný článek si zaslouží poděkování všem, 
kteří pomohli zrealizovat náročný týden. Na pr-
vém místě děkuji Městu Poběžovice, že nám 
umožnilo akci uspořádat, zajistilo stravu a uby-
tování a technickou pomoc (nářadí, bagr) a v 
neposlední řadě – že věřilo v dobrý výsledek. 
Největší dík patří dobrovolníkům, kteří buďto se-
trvali celý týden či několik dní. Z místních to byli 
Nikola Böhmová, Jana Vogeltanzová, Vladimír 
Kuželka, Jana Nová, Dana Prajzentová, Lukáš 
Prajzent, Tomáš Prajzent, Romana Adamcová, 
Dominika Adamcová, Simonka Gejdošová, Ma-
ruška Pekárová. Z přespolních účasníků to byli: 
Ludmila Navrátilová z Plzně, Jan Šimek (Praha), 
Robert Martínek (Plzeň), Ondřej a Marta Svobo-
dovi (Praha), Vašek Šlajs (Luženičky), Petr, Jana 
a Maia Kauskovi (Ohnišťovice), Zdeněk Doktor 
(Vlkanov), Roman Blažek (Křenovy), František 
Flek (Praha) a Dana Chmelíková (Hostouň). 
Děkuji technickým službám za jejich pomoc při 
úklidu venkovních prostor zámku a speciální po-
děkování patří p. Antonymu, vedoucímu technic-
kých služeb, za ochotnou pomoc ve dnech stát-
ního svátku a víkendu. Již tradičně se pomoci 
účastní Sbor dobrovolných hasičů Poběžovice, 
kteří jsou cennou součástí všech aktivit, kde je 
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třeba jejich pomoci – i jim děkujeme za technic-
kou pomoc při přípravách workcampu, zajištění 
lahůdek v krčmě a naší i Vaší bezpečnosti po ce-
lý týden. Díky patří i p. Leoši Planetovi, který byl 
také na roztrhání – jeho stálé, nejen zvukařské, 
pomoci si vážíme. Zvláštní poděkování je třeba 
vyslovit Zdeňkovi Vondrašovi, který se ujal zho-
tovení výplní do adoptivních oken, z nichž vel-
kou část věnoval sponzorsky ze svých prostřed-
ků a připravil všechny desky tak, abyste na ně 
mohli malovat. Zdeněk Doktor se ochotně ujal 
tvorby webových stránek pro zámek a intenziv-
ně pracuje na jejich podobě. Již nyní je možno 
si jimi – zatím v základní podobě – listovat. Díky 
za ně! Děkuji také slečnám Dominice Adamcové 
a Janě Jansové za bezchybné zajištění chodu 
MKIS během náročného týdne. 
Poděkování si také zaslouží realizátoři tradičního 
Tajemného hradu Ronšperku, který byl letos při-
pravován ve velmi vypjatém termínu několika 
akcí naráz a jeho tým ukázal, že je týmem, kte-
rý drží pospolu. 
Ještě jednou děkuji všem, kteří se starali o pro-
viant a podporu nás pracujících. Ten největší dík 
skládáme Vám všem, kteří jste si našli cestu na 
zámek a podpořili náš úmysl. 
A děkujeme i krititků neboť kritika je pro nás 
tím, čím pro motor palivo. Věříme, že Česko-
německý týden pro Zámek Poběžovice nebyl 
prvním a zároveň posledním počinem tohoto 

směru a splnil očekávání všech, kteří v něj věřili. 
"Workcampáři" 

Vše bylo již řečeno, dovoluji si připojit shrnutí 
naší snahy a aktivit. S poukázáním na to, že čin-
nosti spojené s otázkou záchrany objektu zámku 
nejsou primárně pojeny jen s přímou potřebou 
peněz a fyzickou prací. Možná ještě o stupínek 
výše stojí fakt, že náročnější než vyklidit skelnou 
vatu, je přesvědčit okolí a odbornou veřejnost o 
tom, že nejsme z řady dalších, kdo by se chtěli 
na zámku obohatit a zmizet. Mějte, prosím, s 
námi trpělivost a nehubujte nad tím, že říkáme 
nahlas věci, které někdo možná slyšet nechce. 
Snažíme se o průhlednost situace a i toto k to-
mu patří. Je těžké získávat na svojí stranu po-
tenciální partnery, kteří jsou přesvědčeni o ne-
pravostech z dob skoro dávno minulých, které 
jsme my ale nezavinili. 
I proto si velmi vážíme spolupráce s městem a 
jeho zástupci, že se přes tuto skutečnost dokáží 
přenést a dávají svolení k malým krokům pro 
nás, ale velkým krokům pro zámek a sami 
vstřícně přispívají. Rozhodli se k tomu v době, 
kdy není lehké cokoliv zřizovat a spravovat. Dal-
ší kroky týkající se oprav a záchrany zámku bu-
dou zveřejňovány, veškeré informace budou bě-

hem několika týdnů také k dispozici na www.
zamekpobezovice.cz, přineseme kompletní vyúč-
tování výdělku za adopci oken + seznam adop-
tivních majitelů. Přijímáme Vaše názory a pod-
klady, typy na uskutečnění akcí a další možnosti 
využití prostor zámku tak, abychom dokázali vy-
dělat peníze na základní opravy. Vycházíme z 
reálných potřeb zámku a ty jsou v tuto chvíli 
zcela jasné – zabezpečit střechu neboť hlavním 
problémem jsou chybějící tašky a průnik vody 
do zdí a zbytků původních maleb. Věděli jste, že 
se v jedné části zámku rýsuje zeď původního 
hradu a jsou v ní zachovány trámy datované do 
let 1460 – 1463? Že máme v hradu zachovanou 
odvodňovací šachtu s dobře patrným odvodňo-
vacím kanálem z původního hradního systému? 
Že dosud žijí někteří potomci rodu Coudenho-
ve – Calergi? A věděli jste, že za čas budete mo-
ci spatřit v zámku původní kazetové parkety, 
které pro Vás zpřístupníme? A co byste řekli to-
mu, kdybyste si směli prohlédnout ... něco, co si 
v tuto chvíli necháváme pro sebe a pozveme 
Vás k té události jakmile budeme mít potřebný 
souhlas a odpovídající prostor pro exponát nale-
zený během workcampu? Každý nemá štěstí, 
aby měl v místě, kde žije památku světového 
významu, zchátralou, ale stále ve stavu, kdy je 
možnost uvažovat o její (veselejší) budoucnosti. 

"Workcampáři" 
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